
 

  
Referat 

 
Møde i følgegruppen Rømø Udviklingsplan 
Torsdag den 26. januar 2023, 8.30-10.00 

Skærbæk Fritidscenter 
  
  
Deltagere 

• Henrik Mikaelsen 
• Martin Iversen 
• Flemming Skov 
• Bente Krog Bjerrum 
• Anders Rahbek 
• Karsten Justesen 
• Colin Seymor 
• Thorkil Hansen 
• Conny Brandt 
• Lars-Erik Skydsbjerg  
• Karsten Hagel Jensen (ref.) 

 
Afbud 

• Henning Bruun 
• Peter Engel-Andreasen 
• Tom Maas 
• Søren Olesen 
• Ole Bach-Svendsen  
• Anne Thomsen 

 
 
 
DAGSORDEN 
 

1. Velkomst og kort orientering  
 

Der blev budt velkommen til nyt medlem i følgegruppen, Flemming Skov 
 

2. Siden sidst og opfølgning fra sidste møde v. alle  
  

Nyt fra Tønder Kommune herunder 
• Status for Mulighedsstudie for Lakolk 
• Dialog om Medborgerhuset Rømø Skole 
• Henvendelse til Varde Komune om erfaringer med Blåt flag contra 

Badepunktsflag. Varde Kommunes overordnede erfaring med at skifte til 
Badepunkt er tilfredshed med mindre administration og der opleves ikke kritik 
fra turisters side, der er tilfredse med at der er et flag. Om forskelle mellem de 
to ordninger, se 
https://friluftsraadet.dk/files/media/document/Forskellene%20p%C3%A5%20Bl
%C3%A5%20Flag%20og%20Badepunkt.pdf 

• Planlægning af brug af Dansk Kyst- og Naturturismes wayfindingkoncept ved  
ankomst til Rømø, Lakolk, Havneby, samt på fastlandssiden 

• Rømø Dæmning 75 års jubilæum 
 

https://friluftsraadet.dk/files/media/document/Forskellene%20p%C3%A5%20Bl%C3%A5%20Flag%20og%20Badepunkt.pdf
https://friluftsraadet.dk/files/media/document/Forskellene%20p%C3%A5%20Bl%C3%A5%20Flag%20og%20Badepunkt.pdf


 

Nyt fra medlemmerne i følgegruppen herunder opfølgning på sidste møde herunder 
• Strategi Forskøn Ankomsten:  Formidling på vigepladser på Rømødæmningen  

 
Indstilling 
Det indstilles, at orienteringssagerne drøftes og tages til efterretning. 

 
Beslutning 
Orienteringen blev taget til efterretning. 
 
Tønder Kommune orienterede 

• at der efter det afholdte udbud af hotelgrund på Lakolk nu sigtes mod en politisk 
behandling, hvorefter der taages beslutning om det videre. 

•  at der fortsat er dialog med arbejdsgruppen om fremtidens medborgerhus. 
• om erfaringer fra Varde Kommune om brug af Badepunktsordning. Destination 

Sønderjylland vil tage sagen op.  
• at der aktuelt arebjdes på placering af wayfinding elemmenter syv steder langs 

vestkystruten 
• at man vender tilbage omkring koordinering af Rømø Dæmnings 75 års jubilæum. 

Bente og Colin ønsker også at deltage. 
• om næste etape af Rømø stierne og at Nord og sydstier nu kan bindes sammen 
• om planer for fugleskjul ved Engsø 
• om dialog med autocamperforeninger 

 
Medlemmerne i følgegruppen orienterede 

• Henrik orienterede om status for projekt for vigepladser på Rømø Dæmningen 
samt formidlingen ved ankomsten på fastlandssiden, hvorfra en ny sti til 
Kildebjergs Sø invies. 

• Flemming orienterede om perspektiver i ombygning til el-færge. 
• Karsten orienterede om dataprojekt, certificeringsprojekt og regenerativ turisme. 

 
 

3. Forslag til arbejdsplan v. Karsten 
  

På mødet i følgegruppen den 10. november 2022 besluttedes det, at drøfte 
udviklingsplanens årsplan og prioriteringer. 

 
Følgende blev prioriteret til drøftelse i 2022: 

• Vandreturisme ved Turistforeningen (Styrk Naturoplevelsen) 
• Udvikling af opholdssteder i naturen (Styrk Naturoplevelsen) 
• Aktiviteter i Naturen/Permanente udendørs aktiviteter (Styrk naturoplevelsen/ 

Styrk Bymiljøet) – og blev igangsat 
• Formidling på vigepladser på Rømødæmningen (Forskøn Ankomsten) – og blev 

igangsat 
• Temadrøftelse om erhvervsudvikling (Styrk Bymiljøet) – aftalt med Peter, at den 

gennemføres på næstkommende møde 
• Evaluering af Initiativpuljen (Saml Kræfterne) – og blev igangsat 

 
I temadrøftelsen gennemgås status for arbejdsplanen på strateginiveau jf. bilag og det 
drøftes  

• Er der behov for opfølgning på afsluttede indsatser 
• Skal nye indsatser prioriteres og hvornår skal de igangsættes? 

 
Bilag: Årsplan 
 
Indstilling 



 

Det indstilles, at følgegruppen drøfter og prioriterer indsatser  
  
Beslutning 
Erhvervstema og temaruter prioriteres i 2023  

 
 

4. Grænseløse horisonter v. Anders 
 
Naturstyrelsen er blevet prækvalificeret til Realdanias Stedet Tæller til projektet 
Gænseløse horisonter. 
 
Projektet skal ud fra potentialet ved op- og nedkørsel ved Sønderstrand forstærke og 
udvide oplevelsen af at møde stranden. 
 
Anders giver en orientering på mødet. 
 
Indstilling 
Det indstilles, at følgegruppen drøfter oplægget og aftaler den videre proces.  
 
Beslutning 
Orientering taget til efterretning. Følgegrupen deltager ind i projektets følgegruppe. 

 
 

5. Vi støtter Rømø 
  

På følgegruppemødet den 22. august 2022 aftaltes at Henning og Colin undersøger 
mulighed for en ”Vi støtter Rømø” ordning.  Henning, Colin og Henrik orienterer om et 
oplæg til dette. 

 
Indstilling 
Det indstilles, at følgegruppen drøfter oplægget og aftaler den videre proces.  
 
Beslutning 
Det aftaltes at afvente Nationalpark Vadehavets Interreg projekt. 

 
 

6. Kommunikation  
  

Under punktet drøftes behov for kommunikation. 
  

Indstilling 
Det indstilles, at konkrete kommunikationsbehov drøftes. 

  
Beslutning 
Intet 

 
 

7. Evt. og ønsker til kommende møder 
 
Næste møde afstemmes med Peter 
 
 
 


